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 بیت کوین 40 هزار دلار 
را رد کرد

آرمان ملی: در معاملات امروز بازار جهانی 
ارزهای مجازی شاهد رشد خوب بازار بوده ایم به 
گونه ای که بیت کوین توانست پس از چند روز از 
40 هزار دلار عبور کند.  بر همین اساس بیت کوین 
نسبت به 24 ساعت پیش 5.2 درصد رشد کرده و 
به 40 هزار و 419 دلار رسیده است. با احتساب 
رشد امروز قیمت بیت کوین ارزش کل بازار این 
ارز مجازی 752 میلیارد دلار برآورد می شود. در 
24 ساعت گذشته 1.4 میلیون توکن بیت کوین 
به ارزش 57 میلیارد دلار در بازار جهانی خرید و 
فروش شده است. تعداد بیت کوین های موجود 
در بازار جهــانی هم اکنون به 18 میلیــون و 
718 هزار و 731 واحد رسیده اســت. اتریــوم هم 
امروز 10.9 درصد رشد کرد و به 2864 دلار رسید. 
باینانس کوین هم 11 درصد افزایش قیمت داشت و 
379 دلار خرید و فروش شد. دوج کوین هم اکنون 
35 سنت در حال معامله است که نسبت به دیروز 
2.8 درصد رشد کرده است. ارزش کل بازار ارزهای 
مجازی نیز به 1752 میلیارد دلار رسیده که در 
24 ساعت گذشته 5.8 درصد افزایش داشته است. 
در همین مدت 184 میلیارد دلار در بازار جهانی 
ارزهای مجازی پول جابجا شده و 10 هزار و 54 نوع 

ارز هم در بازار وجود دارد.

ایران ۶۹میلیون بشکه نفت 
آماده برای صادرات دارد

آرمان ملی: تخمیــن زده مــی شــود ایران 
69 میلیون بشکه نفت در ذخایر شناور خود روی 
نفتکش ها داشته باشد تا به محض برداشته شدن 
تحریم های آمریکا به دست خریداران آن برسند. 
سیتی گروپ طی یادداشتی در روز دوشنبه اعلام 
کرد ایران احتمالا حدود 65 میلیون بشکه نفت روی 
دریا ذخیره کرده و 54 میلیون بشکه هم در ذخایر 
ساحلی خود دارد. ایران و آمریکا از ماه گذشته در 
حال برگزاری مذاکرات غیرمستقیم در وین هستند 
تا به راه هایی برای بازگشت به قرارداد اتمی برجام 
برسند. جو بایدن تمایل خود را برای بازگشت به 
قرارداد برجام اعلام کرده است ولی به شرطی که 
ایران به تعهدات خود عمل کند. ایران هم به نوبه 
خود اعلام کرده است تنها پس از برداشته شدن 
تحریم ها تعهدات خود را عملی خواهد کرد. در 
صورت رسیدن به یک قرارداد و پس از برداشته شدن 
تحریم های آمریکا علیه ایران، ایران می تواند نفت 
خود را طی 10 تا 20 روز به بازارهای بزرگ دنیا 
از جمله هند و چین صادر کند. طبق گفته ریچارد 
متیوز، مدیر تحقیقات در شرکت »گیبسون شیپ 
بروکرز«، خالی شدن ذخایر نفت شناور ایران پس از 
برداشته شدن تحریم ها یک شبه امکان پذیر نیست، 
کانال های پرداخت هم باید برقرار شوند و خریداران 
باید اطمینان حاصل کنند که قانونی نفت ایران را 
می خرند، به این ترتیب ذخایر نفت ایران طی چند 

ماه و به صورت تدریجی وارد بازار می شوند.

 طرح »ملی مسکن« 
برای قشر ضعیف جامعه نیست

آرمان ملی: عضو کمیسیون عمران مجلس با 
بیان این که ساختار »طرح اقدام ملی مسکن« برای 
قشر متوسط و ضعیف جامعه نیست گفت: دولت و 
وزارت راه و شهرسازی باید میزان تسهیلات را برای 
مردم افزایش دهند. مجتبی یوسفی در مورد طرح 
اقدام ملی مسکن اظهارکرد: طرح هایی که در دولت 
یازدهم و دوازدهم ارائه شد عملا برنامه و سیاست 
مدون و مشخصی برای حوزه مسکن نداشت. او با 
اشاره به رشد 680 درصدی در حوزه مسکن به دلیل 
عدم برنامه ریزی مناسب در سال های اخیر گفت: 
طرح هایی مانند مسکن اجتماعی هم که مطرح 
شد عملًا به نتیجه ای نرسید و بیشتر جنبه تبلیغاتی 
داشت. عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه 
ساختار »طرح اقدام ملی مسکن« برای قشر متوسط 
و ضعیف جامعه نیست گفت: از سال گذشته که این 
طرح کلید خورد قرار بود واحدهایی زیر صد متر با 
پرداخت صد میلیون تسهیلات ساخته شود.یوسفی 
گفت: قرار شد نرخ ساخت و ساز هم ثابت در نظر 
گرفته نشود تا بر اساس تورم افزایش پیدا کند لذا 
این طرح طرحی نیست که بتواند مشکل مردم را 
در حوزه مسکن حل کند و میزان و تعدادش هم 
خیلی چشمگیر نیست که حداقل نیاز یک میلیون 
واحد مسکونی در سال را پوشش دهد و در نتیجه با 

استقبال خوبی هم روبرو نشد.

 رسوب ۶.۵ میلیون تنُ 
کالای اساسی در گمرکات

آرمان ملی: معاون فنی گمرک گفت: عدم تامین 
ارز بانک مرکزی و عدم ابلاغ به موقع مصوبات مربوط 
به ترخیص درصدی کالاهای اساسی از مهمترین 
عوامل رسوب کالا در گمرکات و بنادر و کمبود کالا 
در داخل است. مهرداد جمال ارونقی افزود: با توجه 
به اتمام تاریخ مصوبه دولت درخصوص ترخیص 
درصدی کالاهای اساسی،  از ابتدای سال جاری 
هیچ ترخیص قابل توجهی در خصوص کالاهای 
اساسی نداشتیم و این چالش باعث شد متاسفانه 
6.5 میلیون تن، کالای اساسی در بنادر و گمرکات 
کشور موجود باشد و ممکن است که در داخل کشور 
نیز با کمبود کالا رو به رو شویم. متاسفانه با وجود  
تسهیلاتی که وجود دارد باز هم نتوانسته ایم این 
کالاها را ترخیص کنیم. با این اوصاف اگر رسوب 
کالای موجود در بنادر را در نظر بگیریم عملا میتوان 
گفت که کسری و کمبود کالا در داخل نخواهیم 
داشت اما این موضوع منوط به ترخیص کالای 
موجود در بنادر است. او ادامه داد: البته باید تاکید 
کرد در این خصوص مصوبه داشتیم اما ابلاغ نشده 
بود،  از ابتدای سال این مصوبه به ما ابلاغ نشد و در 
تاریخ 1400/2/29  به گمرک ایران ابلاغ شد و ما 
تازه از هفته قبل، یعنی از ابتدای این هفته مصوبه 

مذکور را اجرا می کنیم.

آرمان ملی: بحث خاموشی های اخیر در شهرهای مختلف کشور 
دوباره پای متهمان زیادی از جمله فرسودگی نیروگاه ها، سرمایه گذاری 
نکردن در ایجاد نیروگاه، خشکسالی، گرمای هوا، افزایش مصرف، تحریم 
و البته زیادشدن فعالیت گسترده استخراج کنندگان رمزارزها را به میان 
کشید که به ادعای مسئولان توانیر سهم ماینرها بیش از دیگر دلایل 
کمبود برق شمرده شده و دلیل این اتفاق هم ارزانی انرژی برق اعلام 
شده است. هرچند بسیاری از کارشناسان بر این باورند که استخراج 
رمزارزها در کشورمان به حدی نیست که باعث خاموشی های اخیر شود، 
اما در ادامه نگاهی به رتبه های کشورهای مختلف در استخراج رمزارز 
انداخته ایم که نشان می دهد ایران بهشت استخراج کنندگان رمزارز 
نیست و کشورهای دیگر سهم بالاتری نسبت به ایران در استخراج رمزارز 
دارند. استخراج یک بیت  کوین به اندازه مصرف 24 واحد مسکونی در 
طول یک سال برق مصرف می کند. مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی 
صنعت برق این را گفته که یک آمار رسمی به حساب می آید. با کمک 
همین جمله می توان میزان برق لازم برای استخراج یک بیت کوین 
را محاسبه کرد. آمار شرکت توانیر نشان می دهد هر سال در ایران 
مشترکان خانگی رقمی حدود 83 میلیارد کیلووات ساعت برق مصرف 
می کنند و اگر این رقم را به تعداد 28 میلیون مشترک خانگی در کل 
کشور تقسیم کنیم، می بینیم مصرف سالانه برق هر واحد مسکونی 
رقمی حدود دو هزار و 950 کیلووات ساعت است. با این حساب وقتی 
سخنگوی توانیر می گوید یک بیت کوین به اندازه مصرف 24 واحد 
مسکونی در سال برق مصرف می کند، این یعنی احتمالا استخراج هر 

بیت کوین  72 هزار کیلووات ساعت برق مصرف می کند. بررسی ای که 
در 16 ژوئیه توسط مدیر دارایی وفاداری و شرکت تحقیقاتی رمزنگاری 
»BitOoda« منتشر شد نشان می دهد که چین حدود 50 درصد از 
استخراج بیت کوین را در اختیار دارد و رتبه نخست استخراج را در جهان 
از آن خود کرده است. البته گفته شده مقامات این کشور قصد دارند برای 
جلوگیری از مصرف بسیار بالای استخراج بیت کوین میزان مصرف برق 
توسط استخراج کنندگان را محدود کنند. همچنین بر اساس گزارش ها 
برخی از شرکت ها توانسته اند با استفاده از نرخ برق مشمول تخفیف 0.03 
دلاری به ازای هر کیلو وات ساعت، به استخراج بپردازند که این یعنی 
هر بیت کوین 2160 دلار هزینه دارد که نسبت به قیمت فعلی بیت کوین 
برای استخراج کنندگان  سود هنگفتی خواهد داشت. در ایالت های 
مختلف آمریکا قانون استخراج رمزارز متفاوت است و درحالی که در 
بسیاری از ایالت ها استخراج رمزارز قانونی است و استخراج کنندگان 

باید به ازای میزان استخراج رمزارز به دولت مالیات پرداخت کنند اما 
ایالت هایی مثل پلاتسبورگ و نیویورک استخراج ارزهای دیجیتال را 
 »BitOoda« ممنوع اعلام کرده اند. با این حال بنا بر گزارش شرکت
چهارده درصد از استخراج رمزارزها در ایالات متحده آمریکا رخ می دهد. 
همان طور هم که پیش از این گفتیم درآمدهای رمزارزی در آمریکا 
جزء فعالیت هایی محسوب می شود که به آن مالیات تعلق می گیرد 
و باید در هنگام تشکیل پرونده مالیاتی فدرال، این درآمدها توسط 
مالیات دهندگان قید شود. قوانین فرار مالیاتی در حوزه رمزارزها هم 
مثل پول رایج است و در صورت متهم شدن  به فرار مالیاتی رمزارز، تا پنج 
سال زندان و جریمه ای تا سقف 250 هزار دلار برای فرد به همراه خواهد 
داشت. گفته می شود قیمت هر کیلو وات برق در آمریکا حدود 9 سنت 
است که نشان می دهد هر بیت کوین حدود 6480 دلار خواهد بود البته 
باید مالیات آن را هم در نظر گرفت. به نظر می رسد منطقه اسکاندیناوی به 
لطف کاهش قیمت برق در ماه های آینده به منطقه جذابی برای استخراج 
ارزهای رمزنگاری شده تبدیل شود. گزارش ها حاکی از آن است که هوای 
بارانی این منطقه باعث شده تولید نیروگاه های برقابی افزایش پیدا کند و  
قیمت برق در سوئد و نروژ به یکی از ارزان ترین قیمت های برق در جهان 
تبدیل شود که تقریبا نزدیک به صفر است. اشباع تولید برق که مهم ترین 
ماده خام در استخراج سکه های مجازی است، از این منطقه بهشتی برای 
استخراج کنندگان رمزارز ساخته که می تواند سود استخراج کننده ها را 
بالا ببرد. البته قزاقستان، کانادا و ایسلند هم کشورهای دیگری هستند 

که نسبت به دیگر کشورها سهم بیشتری در استخراج رمزارز دارند.

سهم ماینرها  در مصرف برق چقدر است؟

 مروری بر قرارداد 10 ساله چابهار
بررسی ها از جزئیات قرارداد 10 ساله واگذاری بندر چابهار به 
هند نشان می دهد در فاز اول قرارداد طرف هندی  متعهد شده تا به 
میزان 85 میلیون و 286 هزار دلار تجهیزات در قالب B.O.T ساخت، 
توسعه و بهره برداری را با شریک ایرانی به  صــورت جوینت ونچر 
به مدت 10 سال به عهده بگیرد. همچنین کنار این قرارداد، پیش بینی 
شده، هند 150میلیون دلار برای بندر چابهار خط اعتباری از طریق 
اگزیم بانک اختصاص بدهد که این خط اعتباری برای زیرساخت 
ریلی بندر و اتصال بندر به راه آهن چابهار هزینه و سرمایه گذاری 
خواهد شد. بر این اساس فاز اول توسعه بندر چابهار شامل 5 پست 
اسکله، 2 پست اسکله کانتینری و 3 پست اسکله کالای عمومی است 
که شرکت ای پی جی ال هندوستان و شریک ایرانی، تجهیز، اجاره و 
بهره برداری از دو پست اسکله کانتینری و محوطه پسکرانه ای آن را 
به عهده می گیرند. علاوه بر این در مدت این 10 سال شرکت هندی و 
شریک ایرانی، پورت اپراتوری دو اسکله کانتینری را به عهده می گیرند 
و درآمد های اپراتوری میان ایران و هند تقسیـــم می شود و پس از 
10 سال، تجهیزات به سازمان بنادر ایران واگذار می شود.  از سوی 
دیگر شرکت هندی با برگزاری مناقصه، بخش اول را که مهم ترین 
بخش تجهیزات، شامل 4 دستگاه جرثقیل  تخلیه و بارگیری کانتینری 
کشتی به ساحل )گنتــری کــرین( است به شرکت برند ساخت 
ـ دریایی زدپی ام سی )ZPMC( چین سفارش  تجهیــزات بنــدری ـ
داده که قرار بود تا ظرف دو سال تجهیزات به بندرچابهار منتقل شود 
بر اســاس این قــرار داد طرف ایرانی نیز برای خریــد تجهیــزات 
403 میلیون دلار از طریق صندوق توسعه ملی اختصاص داده است. 
اواسط سال گذشته بود که زمزمه کناره گیری هند از پروژه ساخت 
راه آهن زاهدان-چابهار و همچنین احتمال خروج از  قرارداد چابهار 
مطرح شد در آن زمان دلیل این اقدام انعقاد قرارد 25 سال ایران 
با چین بود که به نظر می رسید با توجه به اینکه شرکت پیمانکار 
چینی در ساخت تجهیزاتی که هند برای قرارداد چابهار سفارش 
داده بود تعلل می کرد نگرانی هایی را برای طرف هندی به وجود 
آورده بود. موضوعی که با واکنش محمد راستاد، رئیس سازمان بنادر 
و دریانوردی مواجه شد و در این خصوص گفته بود؛ در حال حاضر 
قرارداد بهره برداری موقت با شرکت هندی در جریان است و در قرارداد 
اصلی تامین تجهیزات از سوی هندی ها تعهد شده است و پارت اول 
تجهیزات شامل موبایل کرین ها امسال تامین می شود. وی با تاکید بر 
اینکه قرارداد اصلی فقط شامل تامین تجهیزات بندر نیست و در مورد 
برخی از بندهای قرارداد اصلی در حال مذاکره هستیم، گفت: به نظر 
می رسد با روندی که در حال انجام آن هستیم اشکالی در فعال سازی 
قرارداد اصلی 10 ساله BOT بندر شهید بهشتی با مشارکت هندی ها 
ایجاد نمی شود و این قرارداد عملیاتی می شود. معاون وزیر راه و 
شهرسازی با بیان اینکه در حال حاضر خروج هندی ها از پروژه مطرح 
نیست و تمایل طرفین فعال سازی قرارداد اصلی 10 ساله است، ادامه 
داد: در حال حاضر روند فعالیت بندر چابهار بسیار خوب است و اگر 
نسبت آماری که با سایر بنادر کشور در شرایط کرونا مقایسه می کنیم 
میانگین رشد این بندر از همه بالاتر است. وی تاکید کرده بود، سه 
کشور ایران – افغانستان و هند بسیار انگیزه دارند تا این مسیر فعال 
بماند و اپراتور هندی در بندر هم برای صادرکنندگان هندی و هم 
افغان، شرایط مناسبی را برای ادامه همکاری ها فراهم کند. اظهارات 
رئیس سازمان بنادر اگرچه از تداوم اجرای قرارداد حکایت داشت اما 
بررسی ها نشان می دهد با گذشت چند ماه عملا هندی ها از انگیزه 
لازم برای اجرای تعهدات برخوردار نیستند به گونه ای که یکی از 
فعالان اقتصادی چابهار در این رابطه می گوید: آمریکایی ها ابتدا به 

هندی ها چراغ سبز دادند اما کم کم موانعی پدیدار شد و هندی ها 
ظاهرا به مرور و در عمل متوجه شدند که برای سرمایه گذاری در 
چابهار با محدودیت های بسیاری مواجه اند که این مشکلات آنها را 
کلافه کرده است. وی تصریح کرد: براساس قراردادی که طرف ایرانی 
با هندی ها برای سرمایه گذاری در بندر چابهار امضاء کرده، طرف 
هندی متعهد شده که حدود 85 میلیون دلار در حوزه تجهیزات 
عملیات تخلیه و بارگیری سرمایه گذاری کند اما اتفاقی که تاکنون 
رخ داده این است که هندی ها در پیشبرد کارها تعلل می کنند و بهانه 
مشکلات ناشی از بحث خرید و انتقال پول را دلیل این تاخیر عنوان 
می کنند. به گفته این فعال اقتصادی چابهار مهمترین بخش فعالیت 
آنها در چابهار در راستای تکمیل تجهیزات بارگیری است که هنوز به 
جایی نرسیده است هندی ها باید تجهیزات خود شامل جرثقیل های 
تخلیه و بارگیری کالا را از شرکتی چینی خریداری کرده و آن را به 
بندر چابهار برای اجرای قرارداد خود بیاورند که این امر هنوز اتفاق 
نیفتاده است به این دلیل که بانک های چینی به خاطر تحریم ایران 
همکاری با طرف هندی را خطرناک می دانند چون خریدار یعنی طرف 
هندی باید اعلام کند که تجهیزات را برای چه منظوری می خواهد و 
وقتی پای فعالیت در یک بندر ایرانی در میان باشد بانک های چینی از 
بیم تحریم روی خوش نشان نمی دهند. عدم اجرای تعهدات از سوی 
طرف هندی به نظر می رسد هم اکنون به نقطه حاد خود رسیده 
و سازمان بنادر ایران نیز در موضعگیری اخیر خود از عدم امضای 
قرارداد واگذاری 10 ساله چابهار به هند خبر داده است. فرهاد منتصر 
کوهساری معاون امور بندری و مناطق ویژه اقتصادی سازمان بنادر 
و دریانوردی در در این رابطه می گوید: در حال حاضر مشکلی از نظر 
تجهیزات بندری برای تخلیه و بارگیری در بندر چابهار وجود ندارد. 
وی با اشاره به قرارداد سرمایه گذاری 85 میلیون یورویی هندی ها 
در بندر چابهار گفت: هندی ها قرارداد ساخت تعدادی از تجهیزات 
را با سازندگان بین المللی به امضا رسانده اند؛ تاکنون نیز 4 دستگاه 
گنتری کرین موبایل )جرثقیل قابل جابه جایی مخصوص تخلیه بار 
از کشتی( 140 و 100 تنی به این بندر منتقل شده است؛ به زودی 
دو دستگاه گنتری کرین دیگر هم به این بندر منتقل می شود. منتصر 
کوهساری با بیان اینکه تا زمانی که طرف هندی تجهیزات را کامل 
نکند، قرارداد واگذاری 10 ساله اپراتوری بندر چابهار به هندی ها را 
امضا نخواهیم کرد، گفت: اجرای این قرارداد هنوز شروع نشده است؛ 
این قرارداد به صورت B.O.T است به این معنا که در پایان قرارداد 10 
ساله، تجهیزات تولید شده در اختیار سازمان بنادر قرار می گیرد. وی 
با اشاره به تأثیرگذاری تحریم ها در فرآیند تولید، انتقال و بهره برداری 
از تجهیزات بندری از سوی هندی ها در بندر چابهار افزود: هندی ها 
یک قرارداد دیگر هم با چینی ها برای احداث تجهیزات بندر چابهار 
دارند اما چینی ها این قرارداد را اجرا نکرده اند، بنابراین طرف هندی 
چندان مقصر نیست و شرکت سازنده در ساخت تجهیزات چابهار 
کوتاهی کرده است. معاون بندری سازمان بنادر و دریانوردی در پاسخ 
به اینکه آیا با توجه به سرمایه گذاری بزرگی که چینی ها در بندر گوادر 
پاکستان داشته اند، بهتر نبود ما هم توسعه بندر چابهار را به جای هند، 
به چینی ها می دادیم؟ تصریح کرد: اگر بندر گوادر را بررسی کنید، 
می بینید که اتفاق خاصی در این بندر از سوی چینی ها رخ نداده و 
تنها تبلیغات و جوسازی است که در این زمینه انجام می شود. وی با 
بیان اینکه باید سرعت توسعه را در چابهار افزایش دهیم، یادآور شد: 
پیگیری ها از هندی ها بیشتر شده اما شرایط خاص تحریم ها هستند به 
خصوص که نپذیرفتیم که این تجهیزات در هند ساخته شود و گفتیم 
باید سازندگان مطرح بین المللی این تجهیزات را بسازند به همین 
دلیل قرارداد را یورویی تدوین کرده ایم تا تجهیزات از آلمان و هلند به 

ایران بیاید.  آنچه مسلم است استفاده از ظرفیت های بندر چابهار برای 
دستیابی به بازار افغانستان از اهمیت ویژه ای برای ایران برخوردار 
است. بنابراین توسعه چابهار موضوعی اجتناب ناپذیر خواهد بود اما 
در این میان قرارداد ایران و چین که یکی از بندهای آن سواحل مکران 
است نشان می دهد چینی ها نیم نگاهی به بندر چابهار دارند، بنابراین 
دولت باید تصمیم خود را بگیرد که آیا منافع کشور با سرمایه گذاری 

چین حاصل می شود یا با سرمایه گذاری هندی ها.
 یک معامله و 2 مشتری

مسعود دانشمند عضو اتاق بازرگانی ایران در رابطه با دلایل تاخیر 
در اجرای قرارداد بندر چابهار با هند به »آرمان ملی« می گوید: بندر 
چابهار مثل خودروی فرسوده ای است که دولت قصد دارد تعمیر آن 
را  هم به تعمیرکار چینی و هم هندی واگذار کند این در حالیست که 
نمی توان برای یک معامله با دو نفر قرارداد بست. وی در ادامه افزود:  
هند به چابهار آمد تا بتواند از این طریق به آسیای میانه و افغانستان 
دسترسی داشته باشد. اما وقتی قرار داد 25 ساله با چین منعقد شد که 
یکی از بندهای آن توسعه سواحل مکران است بنابراین نمی توان انتظار 
داشت که هندی ها در بلاتکلیفی تعهدات خود را اجرا کنند. دانشمند 
در پاسخ به اینکه چین در پاکستان توسعه بندر گوادر را با جدیت دنبال 
می کند آیا تمایل این کشور برای حضور در چابهار برای در اختیار 
داشتن کامل بازار افغانستان باعث خواهد شد تا هند به طور کامل از 
قراداد چابهار حذف شود گفت: بندر گوادر دسترسی به غرب افغانستان 
را میسر می کند و در چابهار شرق این کشور در دسترس قرار می گیرد، 
اما اهمیت چابهار برای پاکستان با توجه به دسترسی به آسیای میانه به 
مراتب بیشتر از چین است. وی گفت: عدم تعیین تکلیف از سوی ایران 
باعث شده تا طرفین این قراداد با بهانه های مختلف اجرای تعهدات را 
به تاخیر بیندازند در واقع عدم توسعه زیر ساخت های حمل و نقلی و 
امکان دسترسی به چابهار که قرار بود از سوی ایران اجرا شود بهانه لازم 
را به هند برای عدم اجرای تعهدات داده و این در حالیست که ایران 
نیز دلیل عدم توسعه را عدم انجام خط اعتباری از سوی هند عنوان 
می کند. دانشمند تاکید کرد باید توجه داشت که نبود زیرساخت های 
حمل و نقلی باعث شده تا در حال حاضر و با وجودی که ظرفیت بند 

چابهار بالغ بر 8 میلیون تن است به کمتر از 2 میلیون تن برسد.
 مزایای چابهار

بر اساس قرارداد ایران و هند مبنی بر واگذاری 10 ساله بندر چابهار 
با سرمایه گذاری و توسعه تجهیزات از سوی هند. درآمدهای حاصل 
شده مطابق تعرفه های سازمان بنادر و دریانوردی در 10 سال با لحاظ 
کردن توسعه ترانزیت و ترانشیپ توسط هندی ها به این صورت 
محاسبه و قابل وصول خواهد بود که طی پنج سال اول قرارداد، 
سهم شرکت هندی )مستاجر( در حوزه واردات 40 درصد، در حوزه 
ترانزیت و ترانشیب کالاها 70 درصد و در حوزه صادرات 50 درصد 
خواهد بود. همچنین طی پنج سال دوم قرارداد با هندی ها نیز، سهم 
شرکت هندی )مستاجر( در حوزه واردات 30 درصد، در حوزه ترانزیت 
و ترانشیب 60 درصد و در حوزه صادرات 50 درصد خواهد بود. از 
جمله امتیازات چابهار شامل ترانزیت خروجی 673 کانتینر، 350 تن 
حاوی میوه های خشک، میوه های تازه، دانه های سبزیجات و روغن از 
افغانستان به بندرهای ناوا شوا، موندرا و کندلا در غرب هند، ترانزیت 
خروجی هشت کانتینر به وزن 120 تن از افغانستان به چین از طریق 
بندر شهید بهشتی چابهار، شامل مواد معدنی و میوه های خشک،541 
کانتینر از بندر کندلا )به وزن 81246 تن( کالاهای اساسی )شامل 
گندم، نخود و شکر( برای صادرات به افغانستان از طریق مرز ایران 
و افغانستان و ترانزیت 25 تن میوه خشک از ازبکستان از طریق مرز 

زمینی حیراتان-دوغارون-چابهار به هند بوده است.

آرمان ملی: قرارداد واگذاری 10 ساله بندر چابهار به هندی ها با گذشت 3 سال به 
دلیل آنچه عدم پایبندی طرف هندی به انجام تعهدات سرمایه گذاری گفته می شود 
همچنان بلاتکلیف باقی مانده است. بر اساس این قرارداد هند با سرمایه گذاری 85 
میلیون دلاری و گرفتن خط اعتباری 150 میلیون دلاری از اگزیم بانک برای توسعه 
پسکرانه بندر قرار بود در فاز اول نسبت به ساخت تجهیزات اقدام کند.  اهمیت 
این قرارداد برای هند به واسطه امکان دستیابی این کشور به شرق افغانستان و در 
حالیکه رقبای چینی در بندر گوادر به سرعت برای دستیابی به بازار افغانستان 
فعالیت می کردند به گونه ای بود که با مذاکره با آمریکا آن هم در اوج تحریم های 
ترامپ موفق به جلب نظر ایالات متحده برای سرمایه گذاری در بندر چابهار شد 
حال با گذشت 3 سال از این قرارداد تعلل طرف موضوعی است که به اعتقاد 
کارشناسان دلایل آن را در ابتدا باید در قرارداد 25 ساله ایران و چین جست وجو 
کرد و در گام بعدی عدم تحقق تعهدات ایران در دسترسی جاده ای و ریلی که البته 
قرار بود منابع آن از طریق فاینانس اعتباری که هندی ها برای ایران می گیرند 
تامین شود باعث شده تا عملا امکان بهره گیری از ظرفیت های بندر استراتژیک 
چابهار فراهم نشود به گفته کارشناسان حضور سرمایه گذار خارجی در این بندر 
اجتناب ناپذیر است و ایران باید تصمیم خود را برای حضور یکی از سرمایه گذاران 

اتخاذ کند.

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

یـادداشــت

فاطمهرحمانی
عضوکمیسیوناجتماعیمجلس

مهمترین اقدام برای مانع زدایی از تولید، اصلاح نظام مجوزدهی 
است، انحصار در مجوز داروخانه، سردفتری، وکالت، خودروسازی، 
پزشکی و پیراپزشکی و... از مواردی هستند که بصورت ملموس و 
مستقیم با معیشت و رفاه مردم در تماس هستند و حذف انحصار 
در این حوزه ها، برکات فراوانی به همراه خواهد داشت. نظام 
مجوزدهی در کشور ما معایب بسیاری دارد. از جمله مهمترین 
این معایب می توان به اصالت نداشتن اشتغال و چرخیدن چرخ 
کسب وکار در این نظام اشاره کرد. گواه این امر نیز کارشکنی 
دستگاه های متولی صدور مجوز و بروز پدیده هایی مانند امضاهای 
طلایی است. در موارد بسیاری نیز شاهد هستیم که کارشکنی ها 
صرفا به متولیان برنمی گردد و این تعلل ها و بلاتکلیفی ها در صدور 
مجوز، متاسفانه پشتوانه قانونی دارد و قانون گذاران باید به این امر، 
توجه ویژه ای داشته باشند. اینکه برخی معتقدند این موضوع مانعی 
برای تولید و اشتغال محسوب نمی شود، عقیده اشتباهی دارند، 
آمارهای اقتصادی من جمله شاخص بهبود محیط کسب وکار 
که متلعق به بانک جهانی است به خوبی نمایانگر وجود و اهمیت 
این مساله است. رتبه 127 از 190 کشور در این شاخص و رتبه 
178 از 190 در زیرشاخص شروع کسب وکار، خود یک نشانگر 
اوضاع آشَقته محیط کسب وکار و سختی های ورود به بازار به دلیل 
این نظام مجوزدهی است. مهمترین اقدام و یکی از نزدیکترین 
تعابیر مانع  زدایی از تولید، همین اصلاح نظام مجوزدهی است. 
مجلس شورای اسلامی نیز در جهت تحقق شعار سال، با بررسی 
این موضوع قصد اصلاح قوانین مربوطه را دارد. تلاش ما بر این 
است که این اصلاح، ضمن برداشتن موانع پیش روی کارآفرینان، 
ضمانت اجرا نیز داشته باشد. از اقدامات خوب صورت گرفته طی 
سال های گذشته، ایجاد پایگاه ملی مجوزهای کشور بود. طبق 
قانون، تمامی دستگاه های متولی صدور مجوز باید شرایط صدور 
تمامی مجوزهای خود را بصورت شفاف در این سامانه بارگزاری 
کنند، اما متاسفانه مشاهده شده که دستگاه ها در اجرای این 
قانون کارشکنی های فراوانی داشته اند و هنوز پس از گذشت مدت 
زیادی از ایجاد این پایگاه، شرایط صدور بسیاری از مجوزها در این 
پایگاه بارگزاری نشده است. البته طبق قانون جدید، تا انتهای 
سال 1400، تمامی مجوزها باید از همین بستر صادر شوند و 
الزام متقاضیان به مراجعه به هرگونه درگاه الکترونیکی دیگر یا 
ارتباط کاغذی برای صدور مجوز ممنوع است. رقابت سالم، نشان 
از سلامت بازار دارد. بازار انحصاری یعنی سود حاصل از آن بازار 
صرفا در جیب عده ای خاص برود و نفع عمومی نداشته باشد. در 
کشور ما نیز این انحصارات در بازار به صورت فراوان دیده می شود. 
انحصار در مجوز داروخانه، سردفتری، وکالت، خودروسازی، 
پزشکی و پیراپزشکی و... از مواردی هستند که بصورت ملموس و 
مستقیم با معیشت و رفاه مردم در تماس هستند و حذف انحصار 
در این حوزه ها، برکات فراوانی به همراه خواهد داشت. البته درباره 
حذف انحصار داروخانه ها اقدامات خوبی توسط دیوان عدالت 
اداری و هیات مقررات زدایی صورت گرفته است که نیازمند اجرای 
آنها توسط دولت است. وزیر بهداشت نیز چندین بار شخصا قول 
پیگیری این مساله را داده است، اما متاسفانه شاهد اقدامی عملی 
در این راستا نبوده ایم. گواه این ماجرا نیز تجمع اخیر داروسازان 
در جلوی مجلس شورای اسلامی در اعتراض به انحصار موجود 
در این بازار است. باتوجه به علاقه داروسازان و نیاز مردم، انحصار 
مجوز داروخانه باید هرچه سریع تر رفع شود. طبق اصل 28 قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، هر کس حق دارد شغلی را که 
بدان مایل است و مخالف اسلام و مصالح عمومی و حقوق دیگران 
نیست برگزیند. بنابراین اصل، هرگونه انحصاری در هر بازار و 
صنفی، به معنای تخلف از قانون اساسی کشور است و نیازمند 
ورود دستگاه های متولی است. رای اخیر شورای رقابت مبنی بر 
حذف انحصار مجوز سردفتری نیز نشات گرفته از این اصل مهم و 
حیاتی قانون اساسی است که نیازمند توجه بیشتر مسئولان امر 

و استمرار آن است.

در پی اعلام سازمان بنادر مبنی بر عدم امضای قرارداد 10 ساله واگذاری چابهار بررسی شد

بلاتکلیفی هندی ها در رقابت با اژدهای سرخ
   تعلل هندی ها در چابهار با سنگ اندازی آمریکا و چین              بهانه تراشی طرفین قرارداد برای فرار از محدودیت های تحریم

 تحقق مانع زدایی از تولید 
با حذف مجوزهای شروع کسب وکار

نیــمنگــاه
خودروسازان به دنبال واردات خودرو 

آرمان ملی: یک کارشناس صنعت خودرو می گوید با وجود آنکه 
امیدواری هایی برای از سرگیری واردات خودرو وجود دارد، اما نحوه 
سیاست گذاری و چگونگی مواجهه با این بازار تصویر آینده را مشخص 
می کند. فرهاد احتشام زاد گفت: در حدود سه سال گذشته با دستور 
دولت، عملا ثبت سفارش خودروهای جدید و واردات خودروهای 
خارجی به کشور ممنوع شده و هیچ ماشینی مجوز رسمی برای 
واردات نگرفته است. این درحالی است که حتی پیش از این ممنوعیت 
نیز مشکلات و محدودیت های جدی در مسیر واردات خودرو وجود 
داشت. او با اشاره به تلاش خودروسازان داخلی برای به دست آوردن 
بازار واردات در سال های منتهی به سال 96، تشریح کرد: در آن دوران 
تعدادی از شرکت های خصوصی که برای مدت طولانی در این عرصه 
کار کرده بودند، در فضای بین المللی اعتبار داشتند و حتی بسیاری 
از آنها نمایندگی رسمی خودروسازان خارجی بودند در بازار حضور 
داشتند، اما در همان دوره نیز خودروسازان داخلی به دنبال حضور در 
بازار واردات و نقش آفرینی در این عرصه بودند. این کارشناس صنعت 
خودرو ادامه داد: ما در سال های قبل حتی در دوره ای شاهد آن بودیم 
که خودروسازان بزرگ داخلی که ظاهرا دولتی نیستند، اما رسما 
مدیران آنها از سوی وزارت صمت منصوب می شوند به سمت واردات 
خودرو آمدند ولی با توجه به ساختار این شرکت ها و عدم تخصص و 
برنامه ریزی غیرمنطقی توان رقابت با بخش خصوصی فعال در این 
حوزه را پیدا نکردند و عملا تجربه ای شکست خورده به ثبت رسید. 
احتشام زاد با بیان اینکه امروز نیز گمانه زنی هایی از صدور دوباره مجوز 
واردات خودرو به کشور وجود دارد، توضیح داد: یکی از دلایل اصلی 
تصمیم به ممنوعیت واردات خودرو، مشکلات کشور در حوزه تحریم 
و عدم دسترسی به منابع ارزی بود. در هفته های گذشته مذاکرات 
برای لغو تحریم ها بار دیگر از سر گرفته شده و امیدواری هایی از امکان 
آغاز به کار دوباره برجام و کاهش محدودیت ها وجود دارد. اگر چنین 
اتفاقی بیفتد، امکان از سرگیری واردات خودرو نیز وجود دارد، اما باید 
پرسید که چه سیاستی در این رابطه به کار گرفته خواهد شد؟ او افزود: 
در سال های قبل، تعداد قابل توجهی شرکت بخش خصوصی در حوزه 
واردات خودرو فعال بودند و توانایی زیادی نیز در این عرصه داشتند، 
اما در سال های گذشته با توجه به محدودیت ها و وصول نشدن 
مطالبات، بسیاری از آن شرکت ها یا فعالیت خود را متوقف کرده اند یا 
دیگر توان فعالیت با ظرفیت سابق را ندارند. در چنین فضایی به نظر 
می رسد که خودروسازان به دنبال آن هستند که بار دیگر در عرصه 
واردات حاضر شده و شانس خود را امتحان کنند و به نوعی تجربه 

شکست خورده قبلی را به گزینه های روی میز بازگردانند. 


